
AUDIÈNCIA PÚBLICA: ON VAN ELS MEUS IMPOSTOS? 

Presentació del pressupost municipal 2025 
 

Benvinguda a càrrec del Sr. Lluís Mijoler. Desprès d’un canvi d’ubicació per la 
afluència de públic. L’alcalde comença la sessió agraint la participació i fa esmena 
dels diferents actes de Nadal de la ciutat. Presenta a les diferents ponents de la 
sessió.  

Bona tarda a tothom i gràcies per ser avui aquí. 

Gràcies en primer lloc als equips municipals que ens acompanyen. Al personal del 
Centric, de protocol i de participació que fa possible aquesta audiència pública. Als 
equips tècnics que porten mesos treballant de valent per bastir aquesta proposta de 
pressupostos per al 2025. I a tots els membres del govern municipal que presideixo 
i que avui ens acompanyen i que estaran a disposició de la ciutadania per respondre 
a tots els dubtes i consultes que es plantegin. 

I gràcies especialment a tota la ciutadania, representants d’entitats, veïns i veïnes 
també a títol individual, que un any més heu assistit a aquesta audiència pública de 
pressupostos. Segurament tots i totes vosaltres podríeu estar fent coses més 
estimulants un dilluns abans de les festes de Nadal, en què a la ciutat passen tantes 
coses: podríeu estar gaudint dels eixos comercials que estan guarnits, veient el 
fantàstic pessebre de la gent gran a la plaça, o portant els fills o els nets a les firetes 
de Nadal que per primer cop hem instal·lat a les places de Blanes i de Salvat-
Papasseit. I enlloc d’això, heu decidit fer un acte de responsabilitat i de compromís 
amb la ciutat, exercir els drets de ciutadania activa, i venir a interessar-vos i escoltar 
quina proposta de pressupostos fem per al 2025. És a dir informar-vos sobre una 
eina clau per fer que la ciutat funcioni, garanteixi drets i bulli d’activitats. 

M’acompanyen el tinent d’alcaldia d’Economia, David Vicioso, i el tinent d’alcaldia de 
projectes Urbans, Juan Pedro Pérez, que intervindran avui també per explicar els 
trets generals dels pressupostos i la seva despesa corrent, per una banda, i les 
principals inversions que preveuen els comptes, de l’altra. També ens acompanyen 
el gerent municipal, Ricard Fernández, el director d’Economia, Jordi Ayala, i com deia 
els i les regidores de govern. Tots nosaltres estarem a la vostra disposició per resoldre 
qualsevol dubte o consulta. 

A continuació el Sr. Lluís Mijoler contextualitza la presentació de pressupostos de 
l’Ajuntament del Prat pel 2025.  

Abans de donar la paraula als tinents d’alcaldia, permeteu-me fer algunes reflexions 
generals sobre la proposta de pressupostos per al 2025, el context en què es 
produeix, els seus principals objectius i la prioritat que ens hem marcat. 

En primer lloc pel que fa a l’objectiu. Com sabeu des del PAM 2019-23 diem que 
volem sentar les bases del Prat del futur. I en aquest mandat 2024-27 aquesta feina 
comença a donar els seus fruits. 

Aquest pressupost 2025 busca refermar aquest projecte a llarg termini, a una dècada 
vista, i busca fer-ho amb tres estratègies. 

o Primer, garantir la sostenibilitat del model Prat. 
o Segon, modernitzar l’administració i això implica també revisar i 

optimitzar la despesa. 



o I finalment, prosseguir amb els grans projectes d’inversió que estem 
desenvolupant en aquest mandat. 

Pel que fa al primer repte, preservar el model Prat. La nostra és una ciutat singular 
per molts motius: els i les que ens acompanyeu avui en representació d’entitats de 
la ciutat sabeu molt bé de què parlo, perquè el ric teixit associatiu del Prat és una de 
les característiques que el fan singular. 

Una altra singularitat és el nostre model de baixa pressió fiscal i alta prestació en 
serveis públics. Això no vol dir que el Prat sigui com es diu sovint un municipi ric. No. 
El Prat és un municipi que ha sabut posar la riquesa que es genera al seu territori al 
servei de la gent que l’habita. Recaptem un 50% més d’impostos que municipis del 
nostre entorn gràcies a l’aeroport i el port, les llars i els comerços paguen un 19% 
menys d’IBI, paguem unes taxes un 53% més barates pels serveis públics i fem una 
inversió en serveis públics un 18% més alta. Tot això segons un estudi d’una 
consultoria independent que vam encarregar per començar a fer aquests 
pressupostos. 

Els pressupostos del 2025 tenen un objectiu: mantenir aquest model, garantint-ne 
la sostenibilitat. I ho fa amb dues estratègies: modernitzant l’administració, la qual 
cosa inclou la contenció de la despesa corrent, i garantint la capacitat inversora de 
l’Ajuntament. 

I els pressupostos del 2025 formen part d’aquesta estratègia. Hem dissenyat una 
proposta que és el compte més gran de la història de la ciutat: preveiem mobilitzar 
154,5 milions d’euros, quan el 20254 havíem mobilitzat 137,8 milions. 

Això ens permetrà com dèiem, en segon lloc, impulsar la modernització de 
l’administració municipal. Es tracta de posar els serveis públics més propers a la 
ciutadania a l’alçada del segle XXI. I ho fem amb diverses iniciatives que aquests 
comptes ajudaran a desplegar. 

o Adquirir noves eines i programari informàtic que agilitzin 
l’administració. 

o Impulse polítiques de govern obert i una atenció ciutadana global més 
eficient i que presti un millor servei. 

o Impulsar la rehabilitació de l’edifici que l’Ajuntament va comprar al 
carrer de lo Gaiter del Llobregat i que ja ha començat. Això ens ha de 
permetre convertir aquell edifici buit en un gran hub de serveis a la 
ciutadania. 

En aquest context de modernització de l’administració hem fet també un esforç per 
optimitzar la despesa corrent. Aquí no hem reproduït sense pensar cap partida del 
2024 en els comptes del 2025. Hem fet durant mesos un exercici complex i seriós a 
totes les àrees per analitzar partida per partida com podíem optimitzar cada euro 
públic. 

Això ens ha permès contenir la despesa corrent i mantenir-la el creixement que vam 
assolir després de la pandèmia: hem passat de tenir una despesa corrent de poc més 
de 60 milions el 2021 a preveure’n una de gairebé 66 el 2025. Aquesta despesa és 
similar a la del 2023. 

Aquesta és la despesa que invertim per mantenir els serveis públics d’altes 
prestacions que caracteritzen la nostra ciutat. 

 



En aquest punt permeteu-me destacar, atès que avui ens acompanyeu representants 
de moltes entitats, els esforços que hem hagut de fer tots i totes, començant per 
vosaltres, davant dels requeriments més exigents als quals hem hagut de respondre 
a l’hora de tramitar i justificar subvencions. Davant d’això hem reforçat i seguirem 
reforçant l’acompanyament que fem des del municipi a les entitats, i sabeu que un 
compromís important és l’oficina d’atenció a entitats. A més a més, per descomptat, 
es mantindran les partides de suport a la feina cívica que feu. 

Parlava de mantenir el suport a entitats i també els serveis públics d’alta qualitat. 
Estem convençuts que en una ciutat de gent treballadora com el Prat és essencial 
tornar els impostos que paguen les llars en forma d’una oferta d’equipaments, serveis 
i activitats de qualitat, que com m’heu sentit a dir sovint és el patrimoni dels i les 
qui, per tot patrimoni, tenim les nostres mans. 

Cal destacar en tot cas que respecte del 2024 hem aconseguit un estalvi important 
en la despesa corrent gràcies a alguns ajustos que hem fet en alguns serveis que es 
podien optimitzar, però sobretot i en molt bona mesura gràcies a l’estalvi energètic. 
Els preus de l’energia han baixat en aquest 2024 i d’això ens hem beneficiat totes les 
administracions i tots els municipis. Però a més a més al Prat com sabeu en els 
darrers anys hem fet un important desplegament d’energia fotovoltaica a les cobertes 
d’equipaments públics i això ens ha permès estalviar encara més. 

I aquest estalvi ens allibera recursos per invertir-los en el tercer objectiu: disparar 
les inversions, que com veieu han passat de poc més 7 milions el 201 als 29,26 
actuals. 

Quan diem que el Prat del futur es va fent present, ens referim a moltes coses, però 
ens referim sobretot a l’important patrimoni públic que deixarem aquest mandat a la 
ciutat, un patrimoni públic que es veurà incrementat en aproximadament 100 milions 
que s’estan invertint en aquest període 2023-27 al Prat. 

I aquest mandat dels 100 milions l’hem aconseguit com fem les coses al Prat: de 
forma col·lectiva, amb el lideratge municipal però amb la participació de nombroses 
entitats. Des del municipi, hem mobilitzat recursos que s’han multiplicat. I això es 
veu molt bé en les polítiques d’habitatge: l’Ajuntament ha posat a disposició solars a 
l’Eixample Sud que han permès que entitats com la COV, Habitat 3 i la Fundació 
Benestar i Família invertissin en la construcció d’habitatge de lloguer assequible. I a 
més a més aquests projectes han permès convertir el Prat en una de les ciutats de 
Catalunya que més fons Next Generation ha captat per impulsar aquest habitatge 
assequible. Aquest 2025 veurem els primers resultats d’aquesta “fórmula Prat” en 
forma dels pisos de la COV que sortejarem. I aprofito per dir-vos que, si esteu 
interessats en ells, us informeu a la pròpia COV i a Prat Espais per les condicions del 
sorteig i per fer el pas imprescindible d’inscriure-us en el registre de sol·licitants 
d’habitatge de protecció oficial. 

Doncs bé, amb aquesta “fórmula Prat” de lideratge municipal, creació d’aliances amb 
entitats i captació de fons públics gràcies al caràcter innovador dels nostres projectes, 
preveiem augmentar el capital públic de la ciutat en 100 milions aquest mandat i 
sentar així les bases del Prat del futur. Us parlava dels blocs d’habitatge assequible, 
però us podria parlar també de la residència municipal de gent gran, l’única que s’està 
construint amb aquest format a Catalunya, i que com sabeu ja pren forma a 
l’Eixample Sud; o de les millores en equipaments com l’Estruch, el Cementiri Vell i la 
comissaria que desenvoluparem; o de com prosseguirem la millora en espais públics 
que ja hem vist a l’Avinguda del Canal, a l’entorn dels carrers Viladecans i Sant Pere 



o del carrer Castella en nous punts com els carrers de la Serra del Cadí o d’Enric 
Borràs i al barri de la Barceloneta. 

Seguit, l’alcalde dona pas als tinents d’alcalde el Sr. David Vicioso i el Sr. Juan Pedro 
Pérez, per tal que expliquin el pressupost i la despesa corrent i les inversions del 
proper any.  

Comença la seva intervenció el Sr. David Vicioso tinent d’alcalde d’Organització, 
Governança i Economia.  

Bona tarda. Avui presentem un pressupost de 140 milions d'euros que representa un 
5% d'increment respecte al pressupost de l'any 2024 amb un augment de més de 6 
milions d'euros. Si sumem el pressupost de les empreses municipals, Prat Espais, 
Prat Comunicació i Aigües del Prat i també el Consorci del Prat Nord i la Fundació 
Rubricatus, tenim un pressupost consolidat per l'any 2025 de 150,6 milions d'euros 
que representa un 6% major que l'any 2024. 

Comentava l'alcalde, les inversions del pressupost municipal consolidat per l'any 
2025 superen els 29 milions d'euros que és un increment molt important respecte a 
l'any 2024. La part més important d'aquestes inversions correspon a dos projectes 
ja explicats com són la construcció de la nova residència de la gent gran i la posada 
en marxa d'un nou edifici de servei a les persones que estarà ubicat al carrer Lo 
Gaiter del Llobregat. 

Sobre el tema dels ingressos, dijous s’aprovarà definitivament les ordenances fiscals 
per l'any 2025 on la primera i la principal novetat és la implantació d'una nova taxa 
de residus que després de totes les bonificacions que proposem en aquesta taxa 
suposarà uns ingressos aproximats de 1,7 milions d'euros per pressupost. 

Sobre la resta de noves ordenances fiscals bàsicament destacar la congelació de l'IBI 
Urbà. Si no sabeu, hi ha una directiva europea i una llei espanyola que obliga els 
ajuntaments a implementar una nova taxa de residus. Quan nosaltres preparàvem 
les ordenances fiscals per l'any 2025 vam pensar que no era moment d'augmentar 
la pressió fiscal per les famílies o comerços i per tant, per tal de continuar la pressió 
fiscal, el que hem fet bàsicament és augmentar un 10% l'IBI diferenciat i que paguen 
els immobles de les empreses amb el valor cadastral. Això suposarà un augment de 
800.000 euros per pressupost. Mantenim la pressió fiscal més alta possible al port i 
a l'aeroport i també mantenim la pressió fiscal més baixa a les famílies del Prat. 

En total, les noves ordenances fiscals representen un augment d'ingressos en el 
pressupost de 2,8 milions d'euros. A part d'aquest augment de les ordenances fiscals, 
també incrementen les transferències d’altres administracions públics. Per exemple, 
l'aportació de la participació dels impostos de l'Estat creix 1,3 milions d'euros 
respecte a l'any 2024 i també creixen les aportacions de la Generalitat i de la 
Diputació.  

Així, en un resum ràpid, ingressem 22 milions d'euros de l'IBI urbà, 3 milions d'euros 
de l'impost al port i l'aeroport, 13 milions d'euros que estan vinculats als impostos 
de la plusvàlua (obra, circulació i l'impost d'activitats econòmiques,...), 10 milions 
d'euros estan vinculats a preus públics i taxes, 31 milions d'euros són transferències 
d'altres administracions públics i 24 milions són transferències de capital que reben 
per fer inversions. 

El tema de la despesa corrent, ho comentava l'alcalde... bàsicament aquesta despesa 
corrent evidentment respon a un model de ciutat basat bàsicament en la cohesió i la 
promoció de la sostenibilitat social, ecològica i econòmica, posant sempre les 



persones al centre de les nostres polítiques, i això es pot veure en el gràfic que avui 
presentem. 

Així, resumint, 25 euros de cada cent estan destinats a serveis que estan vinculats 
als departaments d'educació, cultura, l'esport, ciutadania i joventut. 22 de cada cent 
euros es destinen a manteniment i serveis, bàsicament recollida d'escombraries, 
manteniment i neteja d'espais públics i equipaments municipals. 17 euros de cada 
cent es dediquen a actuacions de protecció i promoció social, és a dir, a serveis socials 
i a foment de l'ocupació. 15 euros de cada cent es dediquen a la gestió interna de 
l'Ajuntament, a la gestió interna de l'Ajuntament, que bàsicament tenen a veure amb 
la gestió econòmica i els recursos humans. 9 euros de cada cent es dediquen a 
urbanisme, habitatge i medi ambient, i per finalitzar, 7 euros de cada cent es 
dediquen a les polítiques de seguretat i de convivència. 

Sobre el tema de la despesa corrent, destacaré només uns quants projectes o 
programes.  

Les entitats, ho comentava l'alcalde, són el motor social i comunitari del nostre 
municipi. Per tant, evidentment, aquest any mantenim el suport econòmic a totes les 
entitats. Vosaltres, cada dia, ho comentava també l'alcalde de cada dia, en el vostre 
dia a dia, veieu que la gestió d'una entitat és complicada. Per tant, per aquest motiu, 
aquest any posarem en marxa una oficina per informar, orientar i assessorar les 
entitats del municipi, bàsicament, en temes com la sol·licitud de subvencions, la seva 
justificació o el tema de la comunicació interna o externa. 

En temes esportius, sabeu, si sou usuaris, que les maquinàries de fitness dels 
equipaments esportius estaven una mica o molt desfasades. I hem fet un treball 
important durant aquests darrers mesos on s'han renovat aquestes maquinàries per 
mantenir-les actualitzades i en bones condicions. 

Temes de cultura, bàsicament, el que fem és consolidar el pressupost, els projectes 
culturals que són molt importants per a nosaltres i per a la ciutadania del nostre 
municipi, com l'escola d'arts visual, l'escola d'arts en viu, que és la nostra Escola de 
Música, Teatre i Dansa del municipi i també consolidem el projecte interseccions, el 
projecte cultural a les escoles. 

Sobre el tema de serveis públics, per fer més sostenible la mobilitat urbana es va 
posar en marxa un servei de bicicleta i vehicle elèctric compartit que ara és consolida 
en aquest pressupost i també és consolidada la Casa de l’Energia que assessora 
familiars i comerços del nostre municipi en l'estalvi energètic. 

Un tema molt important a nivell familiar és la consolidació del projecte SOAF que, 
com deia, és un projecte molt important per a moltes famílies del nostre municipi. El 
SOAF és un servei d'acompanyament i assessorament sobre qüestions relacionades 
amb l'educació familiar i la mediació en conflictes interns. 

I per acabar, un tema relacionat amb la infància i adolescents del municipi és el 
projecte SIS, que també és un projecte molt important i és un servei per a la 
promoció, la prevenció, que és un servei de promoció, prevenció i protecció de la 
infància a través del lleure i l'acompanyament en el seu creixement personal.  

A continuació, el Sr. Juan Pedro Pérez, tinent d’alcalde d’Acció Institucional i Projectes 
Urbans, explica les principals inversions pel proper 2025.  

Gràcies Alcalde, i Gràcies David. Gràcies també a totes i a tots per la vostra 
assistència, que demostra també l’interès que teniu en conèixer el funcionament de 
la ciutat i en concret, la planificació del pressupost del proper any.  



Com hem anat explicant, en aquest mandat volem donar un cert respir a l’espai públic 
després de les grans intervencions que havien fet els darrers anys com l’Avinguda 
del Canal, i centrar-nos en la construcció de nous equipaments i també en el 
manteniment d’alguns que ja acumulen una trajectòria i que són àmpliament 
utilitzats per la ciutadania. 

Si passeu per l’entorn de l’ARE Sud ja veieu que les obres de la nova residència 
municipal de gent gran i centre de dia avancen a ritme adequat. La construcció 
d’aquest edifici suposa també la de consolidar un model assistencial de referència 
com fins ara no tenim a la ciutat. 

Aquest 2025 també estarà finalitzat l’Allotjament Temporal d’Emergència per a 
famílies desnonades o en risc de vulnerabilitat, just a la cantonada de l’Avinguda 
onze de Setembre amb la Carretera de Bunyola.   

Abans ja s’ha parlat sobre la modernització de l’administració amb noves eines i 
equips informàtics i un nou model d’atenció ciutadana que tindran el seu epicentre 
en el nou edifici municipal del carrer Lo Gaiter del Llobregat, que és una de les 
inversions més potents que realitza el consistori. Aquest edifici respon, no només a 
una millor atenció ciutadana, sinó també a una millora substancial de les condicions 
laborals dels treballadors municipals que es dediquen als serveis a les persones.  

Pel que fa a inversions en instal·lacions esportives, el gran protagonisme recau en el 
Complex Esportiu Municipal de l’Estruch. Es tracta d’un recinte veterà i que acull 
milers de persones cada dia en les diferents activitats esportives que s’hi duen a 
terme. Al mes de juny iniciarem la primera fase d’una reforma integral del centre que 
serà progressiva. Començarem amb l’enderrocament del patinòdrom i la construcció 
de noves pistes de bàsquet. Al llarg dels propers anys, l’Estruch anirà canviant la 
fesomia.  I no em vull oblidar de la posada en funcionament de manera imminent del 
nou patinòdrom, situat al Parc Nou. 

Parlant d’espai públic, sí que abordarem la reforma integral de dos carrers de la 
ciutat. Al mes de febrer iniciarem la remodelació del carrer Enric Borràs. Es tracta 
d’un carrer important dins de la xarxa viària local i que més enllà de l’ampliació de 
les voreres i la plantació d’arbrat, també requereix de la renovació total del 
clavegueram i resta de serveis. 

A la tardor, també iniciarem les obres al carrer de la Serra del Cadí. Una reforma que 
inclou l’ampliació de voreres, també més plantació d’arbres i una millora de la 
seguretat viària. Aprofitarem per canviar el col·lector que va de Pompeu Fabra a 
l’Avinguda Onze de Setembre.  

I el barri de la Barceloneta, que enguany celebrava el seu centenari, també 
començarà la seva renovació. Al llarg de 2025 redactarem el projecte de reforma 
total del barri i al 2026 podrem començar a actuar en un dels seus carrers, que 
necessita una renovació total d’infrastructures de serveis i també d’espai públic en 
general.  

I tot i que no sigui amb pressupost municipal, aprofito aquesta audiència pública per 
anunciar que l’Àrea Metropolitana de Barcelona iniciarà a l’estiu la reforma total del 
carrer Primer de Maig i ja a la tardor començaran les obres del tram final del carrer 
Túria, al punt més proper a la Ronda del Sud.  



La capacitat inversora d’Aigües del Prat es preserva amb projectes estratègics que 
poden garantir una major solvència econòmica de l’empresa municipal. Per això 
aquest any construirem la nova pèrgola fotovoltaica a Cal Monés i seguirem amb la 
renovació de les canonades i millores en la xarxa d’abastament.  

Deia abans que també hem de mantenir el que tenim i per això bona part de la 
despesa també es destina a millorar i reforçar diversos equipaments municipals. El 
Cementiri de l’Est continuarà aquest 2025 la segona fase de remodelació, amb la 
reforma de nous agrupaments de nínxols. Tanmateix, vull destacar la important 
reforma a la que serà sotmesa la Comissaria de la Policia Local. Per tal que el cos i 
els agents puguin adaptar-se als nous temps, ampliem els vestidors femenins, refem 
de nou els masculins, fem una nova sala de brífings i eliminem les garjoles, entre 
d’altres actuacions.  

Torno a insistir, com deia abans amb l’edifici de Lo Gaiter, són actuacions que també 
comporten unes millors condicions laborals al personal municipal i de retruc, es 
tradueix també en un millor servei per la ciutadania.  

El mes de maig executarem la reforma de la zona esportiva del barri de La Granja. 
Ja sabeu que es tracta d’una instal·lació molt molt antiga i utilitzada i a la que li cal 
una intervenció per tal d’adequar-la als temps més actuals. 

Ja sabeu que el Teatre Modern és un dels equipaments més antics de la ciutat, i per 
aquest 2025, conjuntament amb l’Àrea Metropolitana de Barcelona, es treballarà per 
dur a terme un projecte de reforma integral d’aquest espai emblemàtic de la nostra 
cultura.  

Vull destacar la importància que tenen els Fons Next Generation per a l’execució 
d’algunes d’aquestes actuacions, i que gràcies a la capacitat financera de 
l’Ajuntament hem pogut tirar endavant. Com també és l’impuls a l’habitatge públic 
que fem des de l’equip de govern amb les noves promocions d’habitatge que tira 
endavant la Cooperativa Obrera de Viviendas, Hàbitat 3 i la que properament iniciarà 
l’empresa municipal Prat Espais.  

Com he remarcat, no serà un any de grans obres a l’espai públic però sí de treballar 
de valent per mantenir el que tenim i seguir preparant El Prat per encarar el futur 
més immediat.  

Un cop finalitzada l’exposició pública, l’alcalde passa la paraula a les persones 
presents a la sala. Unificant diverses preguntes per tal de donar resposta a més 
d’una.  

1. Hola, bon dia. Som de l’AVV de Jardins de la Pau.  Vull saber com està la 
remodelació dels centre cívic Jardins de la Pau. Gràcies. 

2. Com a portaveu de les treballadores externalitzades dels serveis de Cultura, 
Joventut i Educació al Prat ens hem mobilitzat per denunciar les retallades 
pressupostàries i els acomiadaments que s’estan aplicant. Ens hem unit en 
assemblea perquè aquestes mesures no només posen ne risc la qualitat dels 
serveis culturals i educatius de proximitat, sinó també la cohesió social i les 
nostres condicions laborals.  
A partir de l’1 de gener, les empresees concessionàries acomiadaran almenys 
5 persones, per ordre del govern de l’Ajuntament. Però l’impacte no es limita 
al personal: també afectarà projectes i serveis fonamentals com les sales 
d’estudi, el projecte d’Interseccions, el programa d’arts visuals, els horaris 



d’obertura dels centres cívis, la intervenció socioeducativa amb joves al Medi 
Obert i l’atenció psicològica a joves, que veuran reduïdes les seves hores.  
Per tot això, us volem preguntar:  
- Per què?  
- Sabem que aquestes retallades no han estat uniformes a tots els 

projectes. Ens agradaria conèixer quins criteris s’han seguit.  
- Quan es revertirà? 
- Heu estudiat quin serà l’impacte directe i a llarg termini d’aquestes 

retallades en la ciutadania?  
- Retallades en un futur? Estan previstes més retallades?  

3. Jo volia fer una petita reflexió.  
Els meus avis van venir aquí a principis de segle i ens van ensenyar a estimar 
el Prat. Jo, com a neta, vaig estimar el Prat i com a filla de pratenques, a 
vegades.  
Soc de l'Associació Gegantera Delta. A vegades he anat per molts pobles de 
Catalunya i em fa vergonya… Anys enrere el local on teníem els gegants i ara 
que el veu millorar sento també vergonya. No pots estar (en el local) perquè 
quan fa fred s’està més bé a fora que a dintre i si fa calor a la inversa, clar, el 
sostre és de... d'uralita. 
Llavors… sembla, que hem de demanar una subvenció, pel que jo sento 
perquè jo no pertanyo a la Junta, quan hem de demanar una subvenció…  ens 
dona la sensació que demanem el moina.  
A la Festa Major volien no fer el... l'esclat perquè ens portàveu...  
Jo vaig entrar en aquest món darrere dels meus fills que els agradava i és un 
mon molt sà, igual que l'esport, però dona la sensació que no se'ns valora, 
però en absolut. 
No és que qui no inverteix en cultura i educació, quin futur té. 
Jo com a patenca... Jo sempre he intentat educar els meus fills amb ment 
lliure. Una vegada el meu fill petit va voler-se posar en un partit polític i li vam 
dir que jo i el papa volem ments lliures. Cadascú pot tindre les idees polítiques 
que tingui, però és en respecte diàleg i tolerància amb totes.  
Però ja quan vaig veure que plovent baixava l'aigua per aquell local que fa 
pena… Després una altra cosa no hi ha ascensor. Jo he d'apuntar una noia 
amb cadira de rodes a la nostra Associació… com la pugem? Clar, és que... 
pobles petits, petits i tenen bones infraestructures... 
Jo et dic, Lluís, de veritat, sento vergonya. Vergonya aliena. 
I jo puc comprendre-ho tot, però hi ha coses igual que… I perdoneu, eh? Però 
feia anys que ho volia dir. 

4. Hola, bona tarda. Jo soc el Juan Rodríguez i a part de ciutadà del Prat 
represento els treballadors de l'Escola d’Arts en Viu. 
En els darrers anys s'ha posat en marxa tot el sistema d'Interseccions, on s'ha 
posat en valor, entre altres àmbits, la pràctica artística. Sempre s'ha defensat 
el dret a la cultura i l'art com una eina de desenvolupament personal i a través 
d’Interseccions un dels objectius serà democratitzar la cultura i l'educació de 
la població. 
S'ha fet molt bona feina i fins i tot es va rebre el Premi Baldiri en innovació 
pedagògica. El Prat ha esdevingut un referent al país on cultura i educació han 
anat de la mà i han sigut insistits des de l'Ajuntament en diverses trobades 
de la importància d'aquest projecte. 
Vist que a partir del gener desapareixen dos projectes artístics als instituts de 
secundària. La meva pregunta és, ha deixat de ser important? Perquè la 
cultura ha generat moltes oportunitats per als nostres joves i de la mateixa 



manera els professors que han dissenyat i han programat tot aquest curs, que 
recordo, que han començat al setembre i no podran continuar a partir de 
gener s'impliquen cada dia, defensen aquests aprenentatges. 
Creieu que es mereixen que la proposta de reducció de jornada laboral és 
justa per uns professors que han fet la seva feina de manera excepcional? 
 

Es procedeix a donar resposta a les preguntes efectuades. Condueix les respostos el 
Sr. Lluís Mijoler.  

Com deia, algunes seran més concretes que segurament l'explicació que mereix. 
Algunes que són més valoratives, entrem que serà la resposta més descriptiva i no 
pas valorativa, com aquesta última que feies, però en qualsevol cas, si de l'equip de 
govern donem resposta... 

Podem començar amb el Juan Pedro Pérez. 

Contesta el Sr. Juan Pedro Pérez, , tinent d’alcalde d’Acció Institucional i Projectes 
Urbans 

Referent a la pregunta de la reforma del centre cívic Jardins de la Pau. Estem 
estudiant les possibilitats de reforma i com finançar-la, però ja et dic que no serà en 
aquest mandat. A l'actuació municipal, que és el document marc que diu què farem 
en un mandat l'equip de govern, m'he posat a buscar-lo i deia millorar el centre cívic 
Jardins de la Pau.  

Estudiarem les necessitats del centre cívic Jardins de la Pau, el més antic de la ciutat, 
per tal de millorar els seus espais, les seves dotacions de material i modernitzar les 
seves instal·lacions. L'estem estudiant en profunditat, estem valorant el que ens diu 
el Departament de Cultura, mesurant els usos que té, són usos intensius perquè és 
un equipament molt demandat, i en funció d'aquí farem el pla de reforma amb les 
disponibilitats pressupostàries, però no serà en aquest mandat. 

El compromís que vam adquirir és d'acabar el mandat amb tot estudiat per saber què 
fer. Ho sabem. Això és un tema més de manteniment, però estem pensant en 
reformar-lo.  

Continua la Sra. Anna Martín Cuello, tinenta d’alcalde de l’Àrea d’Educació, Cultura i 
Comunitat. 

Moltes gràcies a totes i tots per estar avui en aquesta audiència de pressupostos i, 
per descomptat, per les reivindicacions que feu, que les coneixem i que ens 
preocupen, però jo crec que, com ha dit l'alcalde, tots els temes laborals seria 
pertinent treballar-los en un espai on la tinenta i jo puguem estar, on també pugui 
estar alcaldia i poder parlar més concretament d'alguns temes que us afecten i que 
entenem que us preocupin. 

Si més no, com s'ha dit en un moment, quan parleu dels criteris, clarament hem pres 
criteris i no prenem dades sense criteris objectius. 

Sabem que qualsevol reordenació i qualsevol canvi genera incerteses i amb això 
estem totalment d'acord i, per tant, ho hem de treballar conjuntament amb les 
treballadores i amb tots vosaltres. Per descomptat, sabem que sou la primera línia i 
que, per tant, sou la primera atenció de molta ciutadania i aquesta ordenació afecta, 
però la retallada, que heu comentat, que comenteu en el manifest de més de 600.000 
euros, no és del tot certa. 



És a dir, el retall o el reajustament que hi ha, sobretot d’estalvi, és energètic, que 
són més de 400.000 euros i, a l'altra part, sí que hi ha un reajustament que 
l'assumim, que l'hem de treballar plegades i que hem de veure també l'impacte que 
ha fet. Però, totes les decisions han estat amb criteris tècnics, han estat amb moltes 
de les vostres reflexions i aportacions que hem fet durant molts anys, són projectes 
també que hem fet durant molt de temps i que algunes vegades també cal una revisió 
per fer-la conjuntament estem oberts a trobar-nos. Amb el tema laboral ens trobarem 
l'abans possible per parlar-ne de tot i amb total transparència com sempre ho fem i, 
per descomptat, comptem amb totes vosaltres i agraïm moltíssim també l'existència 
avui aquí. 

El Sr. Lluís Mijoler dona pas a fer més preguntes.  

5. Jo soc la presidenta d'Associació de Familiars d’Alzheimer, i m'estava mirant això dels 

100 euros amb el que estan destinats i... veig que a Salut es dedica 1,67 euros dels 100 

euros. 

No ho sé, em sembla una miqueta escàs. No sé si es pot ampliar més aquesta 
partida o no, perquè, clar, Cultura sí, estan protestant, em sembla bé, però 
ja es dedica 7,45 euros, també parlen dels 100 euros. Esport, 7 euros. A 
educació, quasi 9 euros. I a Salut, pública i consum, i més coses que fan, 
només 1,67 euros, quan a vegades fem feina que hauria de fer l'Estat, els 
serveis públics i no altres associacions i només se li dedica 1,67, em sembla 
una miqueta... No sé, jo desconec exactament com feu les coses i com això, 
perquè crec que Salut potser és important. 

Contesta el Sr. Lluís Mijoler.  

Crec que això, mentrestant, t'ho puc contestar. No tenim competències nosaltres en 
Salut. És a dir, la competència en Salut és de la Generalitat i, per tant, amb sanitat i 
les que tenim en Salut i Consum són les que donen això. 

En una comparativa que poguessis fer d'altres municipis a l'entorn, és el mateix tenint 
en compte les competències. No podem obrir un hospital, no podem posar un metge, 
no podem... 

Tot això no podem fer-ho i, per tant, quan parlem d'aquesta qüestió, per això, dintre 
del no tenir competències és aquest motiu. Hi ha altres com a educació que no tenim 
competències, però, en canvi, si tenim algunes competències delegades, si tenim 
alguna responsabilitat amb immobles, no és el cas de sanitat en el qual va funcionar 
de forma absolutament autònoma, i, per tant, s'entén també això. 

És que hi ha partides que segurament... No sé, la subvenció a la teva entitat, on 
està? A Salut? O hauria d'estar a Acció Social? 

Bueno, per tant, aquí, molts cops la frontera és difusa i, a vegades, passa també que, 
en funció del cartipàs i d'algunes modificacions de cartipàs i d'algun ajust que es fa 
també en segons quines entitats o en segons quins serveis, a vegades, també es pot 
entendre que si baixa o puja una àrea és perquè, com s'ha dit, és una retallada i, a 
vegades, són reajustos. 

No és així perquè el pressupost creix. Si el pressupost creix, no poden haver 
retallades. El que sí que és cert és que hi ha alguns ajustos, alguns són moviments 
d'àrees, altres són optimització de recursos, i això és evident. 

Però ja et dic, pots comparar i a la web d'On van els meus impostos, 
onvanelsmeusimpostos.com, que és la que hi ha de referència i on explica això 



exactament, es comparen amb diferents ajuntaments i amb la mitjana dels 
ajuntaments, en tot cas, estem oberts a parlar-ne.  

No és qüestió de rebre més ni menys, és qüestió d'on està. 

Més preguntes.  

6. Vinc com a ciutadà però, clar, soc membre de moltes entitats de cultura 
popular del Prat, moltes entitats. Per tant, el Prat, molt bé sempre amb les 
entitats... però volia fer una reflexió. 
Avui vinc com a ciutadà i tinc ara un problema, perquè és que jo soc 
treballador municipal de l'Oficina Integral de l'Acció Social des de la pandèmia. 
No sé si demà hi seguiran, però la qüestió és que he sentit com les meves 
companyes educadores i treballadors socials ja no poden donar prescripcions 
per a la botiga d'aliments, perquè hi ha una baixada de pressupost destinat a 
la botiga d'aliments. No donar més prescripcions a famílies o persones per a 
la botiga d'aliments, tot i que el pressupost puja molts milions d'euros... 
I això és el que m'ha mogut a venir. No he vingut mai a aquest acte, no en 
tenia ni idea què es feia. M'ha mogut a venir, perquè no ho entenc. 
Entenc que el Prat no és ric, entenc que som treballadors, però no entenc que 
de cop i volta hi ha una reunió de servei, ens convoquen a tots, auxiliars, 
educadors, i tal, i no és només la botiga. 
Una de les meves feines que faig, per sobre de la meva categoria laboral... 
que això també passa a l'administració, a veure si ho arreglem d'una vegada, 
la gerència, l'RLT, l'UBLT, a veure si ho fem ja d'una vegada, que els auxiliars 
administratius som els peons i estem fent feines per sobre... Una de les feines 
que faig és el pressupost de menjador escolar. Mirant nen per nen, família, 
suports, m'han dit que per l'any vinent, en lloc de 160.000, ni haurà 26.000. 
Clar, penses, la botiga d'aliments, l'ajut de menjador escolar... Jo no sé què 
més, però... la gent gran també.  
Aleshores, si el pressupost creix, per què baixen aquestes partides? 
Agrair la feina dels tècnics, agrair sempre tot plegat, però aquesta és la meva 
pregunta. Per què Serveis Socials veu aquestes baixades tan fortes en 
aliments? 

7. Acabo d'escoltar que dius que no tenim competències en matèria de salut 
pública. Vull recordar-te que l'article 43 de la Constitució espanyola diu que 
és dels poders públics, de tots els poders públics, vetllar per la prevenció i la 
salut dels ciutadans i ciutadanes de qualsevol municipi o de l'Estat.  
Per tant, aprofitant avui el teu paral·lelisme polític dintre de la Generalitat, et 
voldria preguntar si has fet “algo” per reivindicar la falta de metges, les 
llargues llistes d'espera per especialistes, atenció primària i intervenció 
quirúrgica si has fet “algo” en el Parlament o has comentat aquest tema. 
I si ho has fet, voldria l’acte a on es contempla, perquè és molt fàcil fer una 
exposició d'uns pressupostos grandiculents, de les reformes, de les noves 
infraestructures i tal, que m'està molt bé. 
Però hi ha temes que són prioritaris, com la salut, l'alimentació, l'habitatge, i 
per tant és de tothom. No basta dir que no són competències dels 
ajuntaments. Els ajuntaments tenen el poder d'estimular aquestes 
competències a que siguin efectives i es portin a terme. I el tema de la salut 
és prioritari. Gràcies. 
 

A aquesta última pregunta contesta directament el Sr. Lluís Mijoler.  



Això és una audiència pública destinada a la ciutadania, no als partits polítics i més 
com vosaltres, que teniu representació al ple. Aquesta pregunta al teu regidor me 
l'ha fet ja tres vegades, li he contestat tres vegades al ple. Per tant, ja està més que 
contestat, no ho tornarem a fer aquí, perquè no vull fer, com comprendreu, jo no 
faré un exercici sobre la meva tasca al Parlament, perquè estic aquí, com a alcalde 
d'aquesta ciutat i responent a la ciutadania, i en aquest cas també a treballadores 
municipals, sobre la qüestió concreta dels pressupostos. 

En tot cas, com et dic, tens representació política, ets un polític, un partit polític, i 
allà on toca és el ple municipal i el teu regidor que està al teu costat per quart cop 
em podrà tornar a fer aquesta pregunta al ple municipal i per quart cop li tornaré a 
contestar si es cau. 

8. Perdona, jo em volia sumar a la reflexió del meu company i també de la de 
cultura. És el primer esdeveniment de pressupostos que acudeixo i és al Prat, 
no és al meu municipi. Soc un dels afectats del gener, se m'ha acabat el 
contracte de medi obert. 
Vaig venir aquí després de 15 anys d'acompanyament social i educatiu a un 
projecte referent de Catalunya, com molt bé han dit els companys, aquí al 
Prat es fan les coses molt bé o es feien. 
Llavors, volia sumar-me la reflexió de veient la distribució de pressupostos i 
d'altres, no em queda cap mena de dubte que ha estat gràcies al valor humà 
de les persones que hi ha aquí i no dels calés. 
Però volia deixar la reflexió de sempre, sempre, sempre a quin preu voleu 
aquest Prat nou, el preu de les persones i de l'atenció a la joventut, a la 
cultura, a l'educació, bla, bla, bla. 
A mi em va enamorar el Prat i veient això, em desil·lusiona el Prat. 
Moltes gràcies. 
 

Dona resposta a la pregunta 6 i 8 el Sr. Carmelo Declara, regidor d’Acció Social.  

Gràcies per la vostra assistència i les preguntes que fas, Jordi. 

La botiga, com saps, tenim previst un canvi de model. Abans rebien subvencions per 
la compra d'aliments, ara això s'ha transformat en una targeta moneder. A més a 
més, aquest any farem un nou reglament de prestacions i ajuts on, de manera clara, 
es podrà conèixer la manera d'accedir a aquest servei. 

Per les beques menjador, com ja saps, es tramiten a través del Consell Comarcal i el 
servei que feia aquesta partida era resguardar les famílies en aquelles peticions que 
es feien fora de termini  o hi havia una manca de documentació. 

Això ja ho tenim molt ajustat en un acompanyament i els mantenim 25.000 euros 
per la compensació en aquelles famílies que des de prescripció social tenen més 
necessitats. 

I l'altra pregunta era gent gran. Dir-te que el 50% del pressupost de la despesa de 
Serveis Socials és per envelliment i autonomia personal. I recalcant que 3 milions 
d'ells són a l'entorn de SAED, servei d'atenció a l'entorn domiciliari. Un 40% del 
pressupost sense obviar l'últim impuls que farem a la residència de la gent gran i 
centre de dia. 

Gràcies. 
 



9. Volia saber si la salut mental dels joves al Prat importa? Perquè heu dit que 
teníeu dades objectives i heu fet una derivació a l'assessoria personal del 
Lloro.  
Tinc una llista d'espera de 6 mesos amb joves que estan en moments molt 
delicats i heu fet una retallada d'un psicòleg, que és molt important i molt 
necessari perquè és una atenció gratuïta i això és molt difícil de trobar. I no 
pot ser que hi hagi dos? Gràcies. 

10. Soc de l'Associació l’Atòmica. Bàsicament, contestar a la regidora de cultura, 
que no entenem els criteris que han fet servir per prendre les decisions o, 
almenys, no s'estan comunicant bé. Nosaltres sentim que no... De fet, ens 
està costant com entendre cap on anirà ni el pressupost ni el model del Prat, 
i, bàsicament, mostrar el nostre malestar. 
Nosaltres, que estem a peu de carrer, tractant a joves, a gent gran, a infants, 
pel que fa a la cultura, no entenem amb quin criteri tenim una exposició de 
projecte polític que a l’inici, quan es presentava el context, anava cap a un 
valor de la cultura i una visió del Prat que a la pràctica, creiem, no s'està 
reforçant o, almenys, s'està retallant i no entenem amb quins criteris. 
Ens agradaria que hi hagués més transparència. 
 

Contesta el Sr. Lluís Mijoler a les últimes preguntes.  

Són valoracions i es fa difícil contestar sobre les valoracions. Entrem en un debat. 
No, transparència és el que és el pressupost i és el que es marca i és l'oportunitat 
que teniu de reunir-vos com a plataforma amb l'equip de govern i, com us dic, poder 
contestar a cadascun dels cèntims d'euro de cada partida concreta i a les realitats 
del que és la gestió directa i la gestió indirecta, del que és el que pot assumir l'equip 
de govern directament i el que correspon a la patronal de l'empresa. 

Per a totes aquestes qüestions, jo crec que val la pena que ens trobem el més aviat 
possible. Jo us ho heu ofert avui. En tot cas, aquesta setmana per mi és, certament, 
molt complicada, per la meva agenda. És possible que us hagueu de reunir tant amb 
la gerència com amb les regidores i els exponents de les àrees. 

Que no soni a provocació, però vull aprofitar aquests moments, perquè moltes de 
vosaltres no tinc l’oportunitat de veure'ns directament amb altres esdeveniments que 
es fan amb els treballadors i treballadores municipals directes, amb aquells 
funcionaries i funcionaris i personal laboral, però també vull aprofitar per dir una cosa 
que us he dit, jo crec que algun cop més, o alguns, la gent d'acció social, sí que ho 
he pogut fer directament, que és agrair-vos honesta i sincerament al servei públic 
que feu. Honesta i sincerament, i no ho dic en clau de provocació ni molt menys, us 
ho dic de debò perquè agraeixo aquesta oportunitat de tenir-vos a totes aquí i 
puguem, com a alcalde en nom d'aquesta ciutat, agrair-vos la feina que feu. 

Més enllà d'això, la vostra reivindicació és absolutament legítima. 

En moltes de les qüestions segurament podem estar d'acord amb el fons de la 
qüestió, però en quant a la forma, jo crec que hi ha coses que tenen una explicació 
molt més senzilla, molts cops, del que ens volem fer. Les afirmacions segurament es 
basen en alguna conjectura que no acaba de ser així. Per tant, val la pena que amb 
transparència ho expliquem i ho diguem tranquil·lament i a partir d'aquí dir-vos això, 
que estem a la vostra disposició per trobant-se més enllà del pressupost, perquè no 
tot és només el pressupost, també està la forma amb què treballeu, els horaris, la 
relació amb la ciutadania, la relació també amb l'Ajuntament. Crec que val la pena 
que aprofitem aquesta ocasió i aquesta avinentesa de tot plegat. 



I us ho dic de debò, us agraeixo, honesta i sincerament en nom de la ciutat, la feina 
que feu, malgrat que formi part de l'equip del govern, el qual vosaltres legítimament 
ara esteu reclamant una millora no només amb les vostres condicions laborals, que 
això seria molt senzill i molt fàcil, sinó el que esteu fent és precisament preocupar-
vos, perquè patiu, perquè els serveis que es facin a la ciutadania no siguin de la 
qualitat que ha estat fins ara o que pretenem que siguin. 

Per tant, de debò, honestament us dono les gràcies i em sembla que donaríem per 
conclòs aquest acte. 

Moltíssimes gràcies a tothom per la vostra assistència. 

Amb les paraules del Sr. Lluís Mijoler, alcalde del Prat de Llobregat es dona per 
finalitzat l’acte d’Audiència pública de pressupostos.  
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